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Ajoneuvoasentaja
Autoalan perustutkinto - Autotekniikan koulutusohjelma

Ajoneuvoasentaja  etsii  auton  vikoja  ja  korjaa  niitä.  Hän  tekee  myös  
erilaisia  huoltoja  autoille.  Hän  käyƩää  apunaan  erilaisia  auton  
tesƟlaiƩeita  ja  ymmärtää  Ɵetotekniikkaa.

Ajoneuvoasentaja  on  kiinnostunut  erilaisista  autoista  ja  tekniikasta.  
Hän  pitää  asiakkaiden  palvelemisesta.

Jos  haluat  tälle  alalle,  tärkeitä  ominaisuuksia  ovat  huolellisuus,  
tekninen  pääƩelykyky,  palveluhenkisyys  ja  hyvät  kädentaidot.  Työssä  
tarvitaan  englannin  kieltä.

Koulutuksen  jälkeen  työpaikkoina  voivat  olla  autoliikkeet,  korjaamot,  
huoltoasemat  ja  kuljetusliikkeet.
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Artesaani
Käsi-­‐  ja  taideteollisuusalan  perustutkinto  –  TuoƩeen  suunniƩelun  ja  
valmistuksen koulutusohjelma

Artesaani  suunniƩelee  ja  valmistaa  tuoƩeita  ja  esineitä.  Artesaani  voi  
myös  suunnitella  ja  valmistaa  vaaƩeita.    Hän  käyƩää  työssään  
perinteisiä  käsityötapoja  ja  nykytekniikkaa.    

Jos  haluat  tälle  alalle,  tärkeitä  ominaisuuksia  ovat  hyvät  kädentaidot,  
väri-­‐  ja  muototaju.

Koulutuksen  jälkeen  työpaikkoina  voivat  olla  alan  tuoƩeita  myyvät  
kaupat,  tuoƩeita  valmistavat  yritykset,  käsityöyhdistykset  tai  järjestöt.  
Artesaani  voi  toimia  myös  itsenäisenä  yriƩäjänä.
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Automaalari
Autoalan perustutkinto - Automaalauksen koulutusohjelma

Automaalari  maalaa  autoja.  Hän  tekee  myös  pohjustusta,  
koristemaalausta,  korilevytöitä  sekä  varusteiden  irrotusta  ja  kiinnitystä.  
Automaalari  voi  myös  erikoistua  johonkin  työtehtävään.  

Jos  haluat  tälle  alalle,  tärkeitä  ominaisuuksia  ovat  hyvät  kädentaidot.  
Automaalarin  työssä  tarvitaan  ammaƫtaidon  lisäksi  Ɵetotekniikan  
osaamista  ja  asiakaspalvelutaitoja.  

Koulutuksen  jälkeen  työpaikkoina  voivat  olla  automaalaamot,  
autokorjaamot  tai  autoliikkeet.
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AutonkuljeƩaja
LogisƟikan  perustutkinto  -­‐  Kuljetuspalvelujen  koulutusohjelma

AutonkuljeƩajan  työtehtäviin  kuuluu  ajaminen,  tavaran  lastaus  ja  
purkaminen  sekä  rahƟkirjoista  huolehƟminen.  AutonkuljeƩaja  palvelee  
myös  asiakkaita.  Hän  vastaa  auton  kunnosta  ja  turvallisuudesta.    

AutonkuljeƩaja  työskentelee  yleensä  yksin.  Työajat  voivat  olla  
epäsäännöllisiä.

Jos  haluat  tälle  alalle,  tärkeitä  ominaisuuksia  ovat  täsmällisyys,  
tarkkuus  ja  paineensietokyky.  

Koulutuksen  jälkeen  työpaikkoina  voivat  olla  erilaiset  kuljetusyritykset.  
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Datanomi
Tieto-­‐  ja  viesƟntätekniikan  perustutkinto  -­‐  Käytön  tuen  koulutusohjelma

Datanomi  työskentelee  erilaisissa  tehtävissä  ƟetojenkäsiƩelyn  alalla.  
Hän  voi  olla  atk-­‐tukihenkilö,  joka  neuvoo  ja  kouluƩaa  Ɵetokoneen  
käyƩäjiä.  Datanomi  voi  olla  myös  atk-­‐ohjelmoija,  joka  suunniƩelee  
Ɵetokoneohjelmia.  Hän  voi  työskennellä  myös  asiakaspalvelussa  tai  
Ɵetotekniikka-­‐alan  myynƟtyössä.

Jos  haluat  tälle  alalle,  tärkeitä  ominaisuuksia  ovat  hyvät  Ɵetotekniset  
taidot,  asiakaspalvelu-­‐  ja  ryhmätyöskentelytaidot.  

Koulutuksen  jälkeen  työpaikkoina  voivat  olla  erilaiset  yritykset,  kuten  
IT-­‐alan  palveluyritys,  konsultoinƟyritys  tai  Ɵetoturvayritys.  Työpaikka  
voi  olla  myös  laiƩeiden  asennukseen,  huoltoon  ja  korjaukseen  
erikoistunut  yritys.
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Eläintenhoitaja
Maatalousalan perustutkinto – Eläintenhoitajan koulutusohjelma

Eläintenhoitaja  hoitaa  ja  kasvaƩaa  koƟeläimiä.  Hän  huolehƟi  eläinten  
terveydestä  ja  hyvinvoinnista.  Eläintenhoitaja  käyƩää  työssään  koneita  
ja  laiƩeita  sekä  Ɵetotekniikkaa.  

Jos  haluat  tälle  alalle,  tärkeitä  ominaisuuksia  ovat  eläimistä  pitäminen  
ja  hyvä  fyysinen  kunto.

Koulutuksen  jälkeen  työpaikkoina  voivat  olla  lemmikkialan  yritykset.  
Eläintenhoitaja  voi  toimia  myös  hoitajana  eläintarhassa  tai  myyjänä  
eläinkaupassa.  Eläintenhoitaja  voi  toimia  myös  yriƩäjänä.
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Hienomekaanikko
Kone- ja metallialan perustutkinto - Valmistustekniikan koulutusohjelma

Hienomekaanikko  valmistaa,  korjaa  ja  huoltaa  erilaisia  koneita  ja  
laiƩeita.  LaiƩeet  voivat  olla  toimistokoneita,  miƩalaiƩeita  tai  erilaisia  
työvälineitä.

Hienomekaanikko  hallitsee  metallialan  perustöiden  lisäksi  erilaisten  
koneiden  käytön  sekä  sähkötekniikan  ja  elektroniikan  perusasiat.

Jos  haluat  tälle  alalle,  tärkeitä  ominaisuuksia  ovat  hyvät  kädentaidot,  
tarkkuus  ja  huolellisuus.  Työssä  tarvitaan  Ɵetoteknisiä  ja  matemaaƫsia  
taitoja  sekä  kielitaitoa.

Koulutuksen  jälkeen  työpaikkoina  voivat  olla  metalli-­‐  tai  sähköalan  
huoltokorjaamo,  sairaalan  apuvälinehuolto,  laboratorio  tai  
teollisuuslaitos.
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ICT-­‐asentaja
Tieto-­‐  ja  Ɵetoliikennetekniikan  perustutkinto

ICT-­‐asentaja  asentaa,  korjaa,  huoltaa  ja  ylläpitää  Ɵetokone-­‐  ja  
ƟetoliikennelaiƩeita  sekä  palvelimia.  Hän  myös  opastaa  laiƩeiden  
käyƩäjiä.    

Jos  haluat  tälle  alalle,  tärkeitä  ominaisuuksia  ovat  oma-­‐aloiƩeisuus  ja  
huolellisuus.  Työssä  tarvitaan  hyvää  kielitaitoa  ja  Ɵetoteknisiä  taitoja.  

Koulutuksen  jälkeen  työpaikkoina  voivat  olla  teollisuuslaitokset,  
erilaiset  huoltoyritykset,  teleoperaaƩorit  sekä  myynƟ-­‐  ja  
asennustoimintaa  harjoiƩavat  yritykset.
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Kaivosmies
Kaivosalan perustutkinto - Kaivosalan koulutusohjelma

Kaivosmies  louhii  erilaisia  malmeja  ja  mineraaleja  teollisuuden  
raaka-­‐aineiksi.  Työssä  käytetään  nykyaikaisia  kaivoskoneita,  joissa  on  
ilmastoidut  ja  turvalliset  ohjaamot.  

Jos  haluat  tälle  alalle,  tärkeitä  ominaisuuksia  ovat  rauhallisuus,  
harkintakyky,  vastuuntuntoisuus  ja  oma-­‐aloiƩeisuus.  Hyvä  fyysinen  
kunto  auƩaa  jaksamaan  työssä.

Koulutuksen  jälkeen  työpaikka  voi  olla  kaivosyhƟö,  jossa  
työskennellään  maanalaisissa  kaivoksissa,  maanpäällisillä  
avolouhoksilla  tai  rikastamoissa.
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Kalastaja,  kalanviljelijä,  kalanjalostaja,  kalastuksenohjaaja
Kalatalouden perustutkinto – Kalatalouden koulutusohjelma 

Kalatalouden  koulutusohjelman  suuntautumisvaihtoehtoina  ovat  
elinkeinokalastus,  vesiviljely,  kalanjalostus  ja  kalakauppa  sekä  
matkailukalastus.

Kalastaja  kalastaa  ja  käsiƩelee  kaloja,  markkinoi  saalistaan  sekä  
huoltaa  kalastusvälineitä  ja  kalastusalusta.  Kalanviljelijä  kasvaƩaa  
kaloja  ruoaksi  tai  kalanpoikasia  vesistöön  istuteƩavaksi.  
Kalastuksenohjaaja  vuokraa  kalastusvälineitä,  neuvoo  niiden  käytössä  
ja  järjestää  opasteƩuja  kalaretkiä.  Kalanjalostaja  valmistaa,  pakkaa,  
varastoi,  markkinoi  ja  myy  kalajalosteita.

Jos  haluat  tälle  alalle,  tärkeitä  ominaisuuksia  ovat  kiinnostus  kalastusta  
kohtaan,  hyvä  fyysinen  kunto  ja  vesillä  liikkumisen  taito.

Koulutuksen  jälkeen  työpaikkoina  voivat  olla  kalastuksen,  
kalanjalostuksen,  vesiviljelyn,  kalakaupan  tai  kalastusmatkailun  
yritykset.  Voit  myös  toimia  itsenäisenä  yriƩäjänä.
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KartoiƩaja
MaanmiƩausalan  perustutkinto  -­‐  MaanmiƩaustekniikan  koulutusohjelma

KartoiƩaja  miƩaa  maastoa  ja  tekee  karƩoja.  Hän  työskentelee  sekä  
ulkona  maastossa  eƩä  sisällä  toimistossa.  

KartoiƩaja  miƩaa  maastoa  erilaisilla  miƩauslaiƩeilla.  MiƩaustuloksista  
hän  piirtää  kartan  tai  mallin  Ɵetokoneohjelmien  avulla.  KartoiƩajan  
työtehtävät  liiƩyvät  rakentamiseen  tai  kaavoiƩamiseen.

Jos  haluat  tälle  alalle,  tärkeitä  ominaisuuksia  ovat  hyvä  hahmotuskyky,  
matemaaƫset  taidot  ja  Ɵetotekniset  taidot.  Työssä  tarvitaan  hyvää  
fyysistä  kuntoa  ja  kiinnostusta  luonnossa  liikkumiseen.

Koulutuksen  jälkeen  työpaikkoina  voivat  olla  maanmiƩaustoimistot,  
maanmiƩaus-­‐  ja  kartoitusyritykset  tai  rakennusliikkeet.
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Kodinhuoltaja
KoƟtyö-­‐  ja  puhdistuspalvelujen  perustutkinto  -­‐  KoƟtyöpalvelujen  
koulutusohjelma

Kodinhuoltaja  tekee  palvelutyötä.  Työhön  kuuluu  ruoanlaiƩoa,  
siivousta  ja  teksƟilienhuoltotehtäviä.  Kodinhuoltaja  myös  avustaa  
asiakasta  päiviƩäisissä  toiminnoissa  ja  asioinnissa.  

Jos  haluat  tälle  alalle,  tärkeitä  ominaisuuksia  ovat  luoteƩavuus,  
hienotunteisuus,  oma-­‐aloiƩeisuus  ja  joustavuus.  

Koulutuksen  jälkeen  työpaikkoina  voivat  olla  yksityiskodit,  palvelukodit  
ja  erilaiset  asumisyksiköt.
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Kokki
Hotelli-, ravintola- ja catering-alan perustutkinto - Kokin koulutusohjelma

Kokki  työskentelee  keiƫössä.  Hän  valmistaa  arki-­‐  ja  juhlaruokia.  Kokki  
tuntee  elintarvikkeet  ja  raaka-­‐aineet.  Hän  myös  suunniƩelee  
ruokalistoja,  huolehƟi  tavaroiden  Ɵlauksesta,  keiƫön  puhtaudesta  ja  
laiƩeiden  kunnosta.  

Jos  haluat  tälle  alalle,  tärkeitä  ominaisuuksia  ovat  hyvät  kädentaidot  
sekä  hyvä  väri-­‐,  maku-­‐  ja  hajuaisƟ.  Kokin  työ  on  usein  kiireistä.

Koulutuksen  jälkeen  työpaikkoina  voivat  olla  ravintolat,  kahvilat,  
suurkeiƫöt  tai  catering-­‐alan  yritykset.
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Kosmetologi
Kauneudenhoitoalan perustutkinto - Kosmetologin koulutusohjelma

Kosmetologi  hoitaa  asiakkaan  ihoa,  käsiä,  jalkoja  ja  vartaloa.  Hän  tekee  
ihonpuhdistusta,  kasvohoitoja,  vartalohoitoja,  käsi-­‐  ja  jalkahoitoja,  
ripsien-­‐  ja  kulmien  värjäyksiä  ja  meikkauksia.  

Kosmetologi  tuntee  ja  osaa  käyƩää  erilaisia  kauneudenhoitotuoƩeita  ja  
laiƩeita.  Hän  neuvoo  asiakkaita  tuoƩeiden  valinnassa  ja  niiden  käytössä.

Jos  haluat  tälle  alalle,  tärkeitä  ominaisuuksia  ovat  hyvät  kädentaidot,  
hyvä  värisilmä  ja  fyysinen  kunto.  Kosmetologi  on  läheisessä  
kosketuksessa  asiakkaan  kanssa.  Siksi  on  tärkeää,  eƩä  hän  tulee  hyvin  
toimeen  erilaisten  ja  eri-­‐ikäisten  ihmisten  kanssa.

Koulutuksen  jälkeen  työpaikkoina  voivat  olla  kauneushoitolat,  
terveydenhoitoalan  yritykset,  kylpylät  tai  kosmeƟikkamyymälät.  
Kosmetologi  voi  toimia  myös  itsenäisenä  yriƩäjänä.

Koska  kosmetologi  käyƩää  erilaisia  kauneudenhoitoaineita,  työ  ei  aina  
sovi  allergiselle  henkilölle.
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Kuva-­‐artesaani
Kuvallisen ilmaisun perustutkinto - Kuva- ja mediataiteen koulutusohjelma

Kuva-­‐artesaani  suuntautuu  työssään  kuva-­‐  ja  mediataiteeseen.  Hän  
työskentelee  visuaalisen  eli  kuvallisen  viesƟnnän  tehtävissä.  Työhön  
kuuluu  kuvallista  ilmaisua,  taiteellista  suunniƩelua,  tuotesuunniƩelua  
ja  tuotekehiƩelyä.

Jos  haluat  tälle  alalle,  tärkeitä  ominaisuuksia  ovat  luoteƩavuus,  
laatuƟetoisuus,  esteeƫnen  ymmärrys,  oma-­‐aloiƩeisuus  sekä  
asiakaspalvelu-­‐  ja  yhteistyötaidot.

Koulutuksen  jälkeen  työpaikkoina  voivat  olla  kuva-­‐  ja  mediataiteen  
yritykset.  Kuva-­‐artesaani  voi  toimia  myös  yriƩäjänä.    
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Lastenohjaaja  
Lapsi-­‐  ja  perhetyön  perustutkinto  –  Lapsi-­‐  ja  perhetyön  koulutusohjelma

Lastenohjaaja  ohjaa  ja  kasvaƩaa  lapsia  ja  nuoria.  Hän  toimii  perheen  
tukena  lasten  kasvatustyössä.

Lastenohjaaja  voi  työskennellä  erilaisissa  kerhoissa,  leireillä,  
koululaisten  iltapäivätoiminnassa  tai  päiväkodeissa.

Jos  haluat  tälle  alalle,  pidät  lapsista.  Olet  avoin,  yhteistyökykyinen  ja  
joustava.  Olet  kiinnostunut  lasten  ja  perheiden  hyvinvoinnista.

Koulutuksen  jälkeen  työpaikkoina  voivat  olla  kunnat,  järjestöt,  
seurakunnat  tai  yksityinen  päivähoito.  
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Leipuri-­‐kondiiƩori
Elintarvikealan perustutkinto - Leipomoalan koulutusohjelma

Leipuri-­‐kondiiƩori  valmistaa  ruoka-­‐  ja  kahvileipiä,  kakkuja,  leivoksia  ja  
muita  asiakkaiden  toivomusten  mukaisia  tuoƩeita.  Leivonnaisten  
valmistuksen  lisäksi  hän  kehiƩää  uusia  tuoƩeita.  Leipuri-­‐kondiiƩori  
leipoo  tuoƩeita  sekä  käsin  eƩä  koneilla.

Jos  haluat  tälle  alalle,  tärkeitä  ominaisuuksia  ovat  hyvät  kädentaidot,  
ahkeruus  ja  hyvä  makuaisƟ.  Leipuri-­‐kondiiƩorin  työssä  hyvä  hygienia  
sekä  sopeutuminen  vaihteleviin  työaikoihin  on  tärkeää.

Koulutuksen  jälkeen  työpaikkoina  voivat  olla  leipomot,  ravintolat,  
kahvila-­‐konditoriot,  kaupan  paistopisteet  tai  pitopalveluyritykset.  
Leipuri-­‐kondiiƩori  voi  toimia  myös  itsenäisenä  yriƩäjänä.
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Lentoasemahuoltaja
LogisƟikan  perustutkinto  -­‐  Lentoasemapalvelujen  koulutusohjelma

Lentoasemahuoltaja  huolehƟi  lentokentän  kunnosta  ja  turvallisuudesta.  
Hän  pitää  lentokentän  kiitoƟet,  rullausƟet  ja  asematasoalueet  kunnossa.  

Lentoasemahuoltaja  seuraa  ja  tulkitsee  säätä  ja  sen  muutoksia.  
Hänen  työhönsä  kuuluu  lentokoneen  parkkeeraaminen,  
huurteenpoisto,  polƩoainetäydennys  sekä  rahdin  ja  matkatavaroiden  
lastaus.  

Lentoasemahuoltaja  voi  tehdä  matkustajien  ja  matkatavaroiden  
turvatarkastuksia  sekä  toimia  työkoneiden  ja  ajoneuvojen  kuljeƩajana.

Jos  haluat  tälle  alalle,  tärkeitä  ominaisuuksia  ovat  
ryhmätyöskentelytaidot,  kyky  hahmoƩaa  asiat  kokonaisuuksina  ja  
nopea  ratkaisukyky.  Työssä  on  oltava  hyvä  peruskunto  ja  näkö.  
Koulutukseen  pyrkijöille  tehdään  kuntotesƟ  ja  turvaselvitys.

Koulutuksen  jälkeen  työpaikkoina  voivat  olla  ilmailulaitos  tai  
ilmailualan  yritykset.
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Lentokoneasentaja
Lentokoneasennuksen perustutkinto - Lentokoneasennuksen 
koulutusohjelma

Lentokoneasentaja  huoltaa  ja  korjaa  lentokoneita  ja  helikoptereita.  
Hän  tekee  määräaikaishuoltoja,  vauriokorjauksia  ja  laitehuoltoja.  Työtä  
tehdään  yleensä  huoltohalleissa  ja  korjaamoissa.  Työhön  kuuluu  myös  
vikaraporƫen  laaƟmista  ja  muuta  Ɵetokoneella  tehtävää  toimistotyötä.  
Alan  nopean  kehityksen  vuoksi  lentokoneasentajan  on  jatkuvasƟ  
opiskeltava  uuƩa.

Jos  haluat  tälle  alalle,  tärkeitä  ominaisuuksia  ovat  tarkkuus,  
huolellisuus,  suunniƩelu-­‐  ja  järjestelykyky.  Työssä  tarvitaan  englannin  
kieltä.

Koulutuksen  jälkeen  työpaikkoina  voivat  olla  lentoyhƟöt,  ilmavoimat  
sekä  pienkoneiden  huoltoyritykset.
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Levyseppähitsaaja
Kone- ja metallialan perustutkinto – Valmistustekniikan koulutusohjelma

Levyseppähitsaaja  valmistaa  metallilevyistä  erilaisia  tuoƩeita,  kuten  
putkia  ja  säiliöitä.  Levyseppähitsaaja  leikkaa,  muovaa,  hioo,  pyöristää,  
taivuƩaa  ja  poraa  metallilevyjä  erilaisten  koneiden  ja  laiƩeiden  avulla.  

Levyseppä-­‐hitsaaja  tekee  yleensä  itsenäisesƟ  kaikki  työvaiheet.  Hän  
valitsee  työhön  sopivan  hitsausmenetelmän  ja  -­‐laiƩeet  sekä  tarviƩavat  
raaka-­‐aineet.  

Jos  haluat  tälle  alalle,  tärkeitä  ominaisuuksia  ovat  hyvä  näkö  ja  fyysinen  
kunto.  Työntekijältä  vaaditaan  kykyä  itsenäiseen  työskentelyyn,  
huolellisuuƩa,  vastuullisuuƩa  ja  yhteistyötaitoja.  Työssä  tarvitaan  
englannin  kieltä.  

Koulutuksen  jälkeen  työpaikkoina  voivat  olla  teollisuuden  konepajat,  
verstaat,  telakat,  korjaamot  ja  tehtaat.  
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Liikuntaneuvoja
Liikunnanohjauksen perustutkinto 

Liikuntaneuvoja  ohjaa  liikuntaa  ja  vapaa-­‐aikaa  erilaisille  ryhmille.  

Liikuntaneuvoja  osaa  yleisimpien  liikuntalajien  suoritustekniikat.  Hän  
opeƩaa  ja  ohjaa  liikuntaa  eri-­‐ikäisille  ja  eritasoisille  ryhmille.  

Liikuntaneuvojan  ohjaamassa  harrastustoiminnassa  ihmiset  voivat  
tavata  toisiaan.

Jos  haluat  tälle  alalle,  tärkeitä  ominaisuuksia  ovat  kiinnostus  liikunnan  
ohjaamiseen,  sosiaalisuus  ja  reippaus.  

Koulutuksen  jälkeen  työpaikkoina  voivat  olla  liikuntajärjestöt,  
urheiluseurat,  kunnat  tai  yksityiset  yritykset.  Liikuntaneuvoja  voi  toimia  
myös  itsenäisenä  yriƩäjänä.  
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LuonnonvaratuoƩaja
Luonto-­‐  ja  ympäristöalan  perustutkinto  -­‐  Luontoalan  koulutusohjelma

LuonnonvaratuoƩaja  kerää  luonnosta  raaka-­‐aineita  tai  viljelee  
luonnonkasveja.  Hän  käyƩää  luonnontuoƩeita  elintarvikkeiden,  
kosmeƟikan,  hyvinvoinƟtuoƩeiden,  lääkeaineiden  tai  koristeiden  
valmistuksessa.  

Jos  haluat  tälle  alalle,  tärkeitä  ominaisuuksia  ovat  idearikkaus  ja  
luonnosta  pitäminen.

Koulutuksen  jälkeen  luonnonvaratuoƩaja  toimii  usein  yksityisyriƩäjänä.  
Työssä  tehdään  yhteistyötä  maa-­‐  ja  metsätalouden,  elintarvikealan,  
luontoyritysten  sekä  hyvän  olon  palveluita  tarjoavien  yritysten  kanssa.
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Luonto-­‐  ja  ympäristöneuvoja
Luonto-­‐  ja  ympäristöalan  perustutkinto  -­‐  Luontoalan  koulutusohjelma

Luonto-­‐  ja  ympäristöneuvoja  ohjaa,  neuvoo  ja  ƟedoƩaa  ihmisiä  
luonnossa  liikkumisessa  ja  toimimisessa.  Hän  suunniƩelee  ja  järjestää  
luontoon  liiƩyviä  ohjelmia  erilaisille  ryhmille  ja  ihmisille.

Jos  haluat  tälle  alalle,  tärkeitä  ominaisuuksia  ovat  luonnossa  
viihtyminen  ja  hyvä  fyysinen  kunto.  Työssä  palvellaan  asiakkaita.

Koulutuksen  jälkeen  työpaikkoina  voivat  olla  kunnat,  järjestöt,  
oppilaitokset,  yhdistykset,  luontokoulut  sekä  erilaiset  hoitolaitokset  ja  
yritykset.
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Luonto-­‐ohjaaja
Luonto-­‐  ja  ympäristöalan  perustutkinto  -­‐  Luontoalan  koulutusohjelma

Luonto-­‐ohjaaja  järjestää  asiakkailleen  ohjelmapalveluita  ja  erilaista  
toimintaa  luonnossa.  

Luonto-­‐ohjaaja  jakaa  Ɵetoa  luonnosta  ja  sen  ilmiöistä.  Luonto-­‐ohjaaja  
voi  laaƟa  luontoselvityksiä,  ohjata  vaelluksia  ja  opastaa  erilaisia  ryhmiä.

Jos  haluat  tälle  alalle,  tärkeitä  ominaisuuksia  ovat  luonnossa  
viihtyminen  ja  hyvä  fyysinen  kunto.  Työssä  tarvitaan  asiakaspalvelu-­‐  ja  
esiintymistaitoja  sekä  kielitaitoa.

Koulutuksen  jälkeen  työpaikkoina  voivat  olla  ohjelmapalveluyritykset,  
opastuskeskukset  ja  leirikoulut  tai  erilaiset  hyvinvoinƟ-­‐  ja  
virkistyspalveluja  tarjoavat  yritykset.  Luonto-­‐ohjaaja  voi  toimia  myös  
yriƩäjänä.
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Lähihoitaja
Sosiaali-­‐  ja  terveysalan  perustutkinto  

Asiakaspalvelun  ja  Ɵetohallinnan  koulutusohjelma   ͳ
Ensihoidon koulutusohjelma  ͳ
Kuntoutuksen koulutusohjelma ͳ
Lasten ja nuorten hoidon ja kasvatuksen koulutusohjelma ͳ
Mielenterveys-­‐  ja  päihdetyön  koulutusohjelma ͳ
Sairaanhoidon ja huolenpidon koulutusohjelma ͳ
Vammaistyön  koulutusohjelma   ͳ
Vanhustyön  koulutusohjelma ͳ

Lähihoitaja  hoitaa,  tukee  ja  ohjaa  eri-­‐ikäisiä  ihmisiä.  Hän  antaa  hoitoa  
ja  huolenpitoa  sekä  tukee  asiakkaiden  kuntoutumista.  Lähihoitaja  
tekee  työtä  ihmisten  kanssa.  

Jos  haluat  tälle  alalle,  tärkeitä  ominaisuuksia  ovat  toisista  ihmisistä  
väliƩäminen,  rehellisyys,  tunnollisuus  ja  luoteƩavuus.  Työssä  vaaditaan  
hyvää  fyysistä  kuntoa  ja  taitavia  käsiä.  Työ  on  usein  vuorotyötä.

Koulutuksen  jälkeen  työpaikkoina  voivat  olla  päiväkodit,  vanhainkodit,  
terveyskeskukset,  sairaalat  ja  hammashoitolat.  Lähihoitaja  voi  
työskennellä  myös  mielenterveys-­‐  ja  päihdetyössä,  vammaispalvelussa,  
koƟhoidossa  tai  ambulanssin  ensihoitajana.
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Maalari
PintakäsiƩelyalan  perustutkinto  -­‐  Maalausalan  koulutusohjelma

Maalari  tekee  rakennusten  sisä-­‐  ja  ulkomaalauksia.  Hän  tapetoi,  
laatoiƩaa  ja  asentaa  laƫamaƩoja.  Hän  voi  tehdä  myös  
erikoismaalaustöitä  kuten  huonekalujen  enƟsöinƟä.  

Jos  haluat  tälle  alalle,  tärkeitä  ominaisuuksia  ovat  hyvät  kädentaidot,  
huolellisuus  ja  vastuuntuntoisuus.  Maalari  tarvitsee  työssään  muoto-­‐  ja  
tyylitajua,  hyvää  värisilmää  ja  fyysistä  kuntoa.

Koulutuksen  jälkeen  työpaikkoina  voivat  olla  rakennus-­‐  tai  
maalausliikkeet.  Maalari  voi  toimia  myös  yriƩäjänä.
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MaarakennuskoneenkuljeƩaja
Rakennusalan perustutkinto - Maarakennuskoneenkuljetuksen 
koulutusohjelma 

MaarakennuskoneenkuljeƩaja  toimii  työkoneen  kuljeƩajana  Ɵe-­‐,  katu-­‐  
ja  piha-­‐alueiden  rakennustyömailla.  Myös  näiden  alueiden  kunnossapito  
voi  olla  maarakennuskoneenkuljeƩajan  työtä.  
MaarakennuskoneenkuljeƩaja  huoltaa  oman  työkoneensa  ja  pitää  sen  
kunnossa.

Jos  haluat  tälle  alalle,  tärkeitä  ominaisuuksia  ovat  hyvä  motoriikka  ja  
fyysinen  kunto.  AmmaƟssa  tarvitaan  kuorma-­‐auton  ajokorƫ,  jonka  voi  
suoriƩaa  opiskelun  aikana.  

Koulutuksen  jälkeen  työpaikkoina  voivat  olla  maansiirtoliikkeet  ja  
kiinteistönhoitoon  erikoistuneet  yritykset.  Työpaikka  voi  löytyä  myös  
kunnan  tai  valƟon  katu-­‐  ja  Ɵerakennusosastoilta.  
MaarakennuskoneenkuljeƩaja  voi  toimia  myös  yriƩäjänä.
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MaaseutuyriƩäjä
Maatalousalan perustutkinto

Maata ͳ lousteknologian koulutusohjelma
MaaƟlatalouden  koulutusohjelma ͳ

MaaseutuyriƩäjä  työskentelee  maaƟlalla.  Hän  viljelee  viljaa,  hoitaa  
karjaa  ja  tekee  metsätöitä.  Lisäksi  hän  kunnostaa  maaƟlan  rakennuksia  
sekä  korjaa  ja  huoltaa  maatalouskoneita.  

MaaseutuyriƩäjä  voi  melko  vapaasƟ  suunnitella  oman  työnsä  ja  
työtahƟnsa.  Työmäärä  vaihtelee  eri  vuodenaikoina.

Jos  haluat  tälle  alalle,  tärkeitä  ominaisuuksia  ovat  hyvä  fyysinen  kunto  
ja  terveys.  Työ  on  fyysisesƟ  raskasta  ja  suurin  osa  on  ulkotyötä.  
MaatalousyriƩäjän  työssä  käytetään  paljon  koneita.  

Koulutuksen  jälkeen  maaseutuyriƩäjä  työskentelee  maaƟlalla  
yriƩäjänä  tai  työntekijänä.  Ammaƫnimike  voi  olla  esimerkiksi  
maanviljelijä,  maatalouslomiƩaja  ja  maaƟlamatkailuyriƩäjä.
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Matkailupalvelujen  tuoƩaja
Matkailualan perustutkinto - Matkailun ohjelmapalvelujen 
koulutusohjelma

Matkailupalvelujen  tuoƩaja  järjestää  asiakkaille  elämyksiä  tuoƩavia  
matkailupalveluja.  Hän  suunniƩelee,  markkinoi,  myy  ja  toteuƩaa  
luontoon,  kaupunkiin,  kulƩuuriin,  hyvinvoinƟin  ja  maaseutuun  liiƩyviä  
matkailun  ohjelma-­‐  ja  oheispalveluja.  

Jos  haluat  tälle  alalle,  pidät  ihmisistä,  luonnosta  ja  kulƩuurista.  
Olet  myös  kiinnostunut  järjestämään  erilaisia  tapahtumia.  

Koulutuksen  jälkeen  työpaikkoina  voivat  olla  ohjelmapalveluyritykset  
tai  matkailuyritykset.
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Matkailuvirkailija
Matkailualan  perustutkinto  -­‐  Matkailupalvelujen  myynnin  ja  
Ɵetopalvelujen  koulutusohjelma

Matkailuvirkailija  kokoaa  erilaisia  matkailupalveluja.  Hän  markkinoi  ja  
myy  matkailupalveluja.    Matkailuvirkailija  neuvoo  ja  opastaa  sekä  
koƟmaisia  eƩä  kansainvälisiä  asiakkaita.  Hän  huomioi  asiakkaan  
kulƩuuritaustan,  toiveet  ja  tarpeet.

Jos  haluat  tälle  alalle,  pidät  ihmisistä  ja  myynƟ-­‐  ja  markkinoinƟtyöstä.  
Olet  kiinnostunut  kehiƩämään  uusia  matkailupalvelukokonaisuuksia.

Koulutuksen  jälkeen  työpaikkoina  voivat  olla  matkailu-­‐  ja  matkatoimistot,  
hotellien  myynƟpalvelut  tai  keskusvaraamot.
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Media-­‐assistenƫ  
Audiovisuaalisen  viesƟnnän  perustutkinto  -­‐  Audiovisuaalisen  viesƟnnän  
koulutusohjelma 

Media-­‐assistenƫ  työskentelee  video-­‐,  ääni  -­‐,  valo-­‐,  mulƟmedia-­‐,  
elokuva-­‐,  radio-­‐  ja  tv-­‐tehtävissä.  Hän  suunniƩelee,  toteuƩaa,  valmistaa,  
tuoƩaa  ja  markkinoi  erilaisia  viesƟntätuoƩeita.  

Media-­‐assistenƟn  opinnoissa  voidaan  suuntautua  esimerkiksi  
esitystekniikkaan,  radio-­‐  ja  tv-­‐työhön,  videoilmaisuun  ja  
äänituotantoon.

Jos  haluat  tälle  alalle,  tärkeitä  ominaisuuksia  ovat  sitoutuneisuus,  
oma-­‐aloiƩeisuus,  tekninen  Ɵetotaito  ja  esteeƫnen  ymmärrys.  

Koulutuksen  jälkeen  työpaikkoina  voivat  olla  radio-­‐  ja  tv-­‐yhƟöt,  
ohjelmisto-­‐,  kustannus-­‐  ja  lehƟtalot  sekä  mainos-­‐  ja  viesƟntätoimistot.  
Media-­‐assistenƫ  voi  työskennellä  myös  yriƩäjänä.  
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Merkonomi
Liiketalouden perustutkinto 

Asiakaspalvelun  ja  myynnin  koulutusohjelma   ͳ
Talous- ja toimistopalvelujen koulutusohjelma ͳ

Merkonomi  toimii  myynnin,  kaupan,  talouden  ja  toimiston  eri  
tehtävissä.  Työtehtävät  riippuvat  siitä,  minkä  koulutusohjelman  
opiskelija  on  valinnut.  

Asiakaspalvelun  ja  myynnin  koulutusohjelmasta  valmistuvat  
työskentelevät  myyjänä,  rahoitus-­‐  ja  vakuutusalan  palveluneuvojana,  
osastovastaavana,  tuote-­‐edustajana  tai  myynƟsihteerinä.  

Talous-­‐  ja  toimistopalvelujen  koulutusohjelmasta  valmistuvat  
työskentelevät  esimerkiksi  kirjanpitäjänä,  palkanlaskijana  tai  
toimistosihteerinä.  

Jos  haluat  tälle  alalle,  tärkeitä  ominaisuuksia  ovat  huolellisuus,  
tarkkuus,  atk-­‐taidot  ja  asiakaspalvelutaidot.  

Koulutuksen  jälkeen  työpaikkoina  voivat  olla  erilaiset  toimistot,  kaupat,
pankit  ja  vakuutusyhƟöt.  Merkonomi  voi  toimia  myös  yriƩäjänä.



67



68

Metsuri-­‐metsäpalvelujen  tuoƩaja
Metsäalan perustutkinto - Metsätalouden koulutusohjelma

Metsuri  tekee  ja  suunniƩelee  metsän  hakkuuta,  metsänviljelyä,  
taimikonhoitoa  ja  metsänparannustöitä.  Metsurin  työvälineinä  ovat  
mooƩori-­‐  ja  raivaussaha.  Metsuri  vastaa  itse  oman  työnsä  
suunniƩelusta  ja  toteutuksesta.  

Jos  haluat  tälle  alalle,  tärkeitä  ominaisuuksia  ovat  hyvä  fyysinen  kunto  
ja  kyky  selvitä  erilaisissa  sääoloissa.  

Koulutuksen  jälkeen  työpaikkoina  voivat  olla  Metsähallitus,  
metsäteollisuus  tai  metsänhoitoyhdistys.  Metsuri  voi  toimia  myös  
yriƩäjänä.
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Metsäkoneasentaja
Metsäalan perustutkinto - Metsäkoneasennuksen koulutusohjelma

Metsäkoneasentaja  huoltaa,  korjaa  ja  kunnostaa  metsäkoneita.  
Hän  tuntee  metsäkoneet  ja  selviytyy  itsenäisesƟ  koneen  huollosta  ja  
korjaustöistä.  

Metsäkoneasentaja  myös  neuvoo  ja  kouluƩaa  muita  metsäkoneen  
kanssa  työskenteleviä  koneen  tekniikkaan  liiƩyvissä  kysymyksissä.

Jos  haluat  tälle  alalle,  on  tärkeää,  eƩä  olet  kiinnostunut  koneista  ja  
tekniikasta.

Koulutuksen  jälkeen  työpaikkoina  voivat  olla  korjaamot  ja  konepajat.  
Työpaikka  voi  olla  myös  metsäkoneita  myyvä,  vuokraava,  huoltava,  
korjaava  tai  valmistava  yritys.
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MetsäkoneenkuljeƩaja
Metsäalan perustutkinto - Metsäkoneenkuljetuksen koulutusohjelma

MetsäkoneenkuljeƩaja  tekee  koneellista  puunkorjuuta.  Tehtäviin  
kuuluvat  puunkaato,  puiden  karsiminen,  katkominen  ja  kuormaus  sekä  
kuljetus  metsästä  Ɵenvarteen.  

MetsäkoneenkuljeƩaja  huoltaa  myös  käytössä  olevat  koneet  ja  
suoriƩaa  pieniä  korjaustöitä.  

Jos  haluat  tälle  alalle,  tärkeitä  ominaisuuksia  ovat  huolellisuus  ja  kyky  
itsenäiseen  työskentelyyn  sekä  luonnossa  viihtyminen.

Koulutuksen  jälkeen  työpaikkoina  voivat  olla  metsäkoneyritykset.  
MetsäkoneenkuljeƩaja  voi  toimia  myös  yriƩäjänä.
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Musiikkiteknologi
Musiikkialan perustutkinto – Musiikkiteknologian koulutusohjelma

Musiikkiteknologi  työskentelee  musiikin  äänitykseen,  äänentoistoon  ja  
Ɵetotekniikkaan  liiƩyvissä  tehtävissä.

Jos  haluat  tälle  alalle,  tärkeitä  ominaisuuksia  ovat  nuoƟnluku-­‐  ja  
soiƩotaito  sekä  musiikin  laaja-­‐alainen  tuntemus.

Koulutuksen  jälkeen  työpaikkoina  voivat  olla  äänite-­‐,  konserƫ-­‐,  
elokuva-­‐  tai  videoalan  yritykset.  Työpaikka  voi  olla  myös  radiossa,  
televisiossa,  alan  teollisuudessa  tai  matkailupalvelualalla.  
Musiikkiteknologi  voi  työskennellä  myös  kunƟen  ja  muiden  yhteisöjen  
järjestämässä  musiikin  harrastus-­‐  ja  ohjaustoiminnassa.  
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Muusikko  
Musiikkialan perustutkinto – Musiikin koulutusohjelma

Muusikko  voi  työskennellä  itsenäisenä  arƟsƟna  tai  erilaisissa  
orkestereissa,  yhtyeissä  ja  musiikkipalvelujen  tuoƩajana.  Muusikon  
työhön  kuuluu  esiintymistä  ja  ohjelmiston  harjoiƩelua.  

Jos  haluat  tälle  alalle,  tärkeitä  ominaisuuksia  ovat  soiƩotaito  ja  
musikaalisuus.  Muusikon  ammaƟssa  tarvitaan  vuorovaikutus-­‐  ja  
yhteistyötaitoja  sekä  esiintymistaitoja.  Työajat  ovat  usein  
epäsäännöllisiä.  

Koulutuksen  jälkeinen  työpaikka  vaihtelee  erikoistumisen  mukaan.  
Muusikot  työskentelevät  musiikkialan  ammateissa  itsenäisinä  
ammaƟnharjoiƩajina  tai  toisen  palveluksessa.
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Nuoriso-­‐  ja  vapaa-­‐ajan  ohjaaja
Nuoriso- ja vapaa-ajan ohjaajan perustutkinto - Nuoriso- ja vapaa-ajan 
ohjauksen koulutusohjelma

Nuoriso-­‐  ja  vapaa-­‐ajan  ohjaaja  kasvaƩaa  ja  ohjaa  lapsia  ja  nuoria.  Hän  
järjestää  harrastus-­‐  ja  vapaa-­‐ajan  toimintaa  eri-­‐ikäisille  ihmisille.  

Jos  haluat  tälle  alalle,  tärkeitä  ominaisuuksia  ovat  vastuullisuus,  
luoteƩavuus,  avoimuus  ja  ryhmätyötaidot.  Nuoriso-­‐  ja  vapaa-­‐ajan  
ohjaaja  viihtyy  erilaisten  ja  eri-­‐ikäisten  ihmisten  kanssa.  Työ  on  usein  
ilta-­‐  ja  viikonlopputyötä.  

Koulutuksen  jälkeen  työpaikkoina  voivat  olla  nuorisotalot,  kerhot,  
koulut  ja  nuorisokahvilat.  Työpaikkana  voi  olla  myös  kansalaisjärjestö  
tai  seurakunta.  
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Parturi-­‐kampaaja
Hiusalan perustutkinto - Parturi-kampaajan koulutusohjelma

Parturi-­‐kampaaja  suunniƩelee  ja  toteuƩaa  asiakkaiden  hiusten  ja  
parran  hoitoja,  leikkauksia,  kampauksia  ja  käsiƩelyjä.  Hän  myös  
markkinoi  omia  palveluitaan  ja  tuoƩeitaan  asiakkaille.  

Parturi-­‐kampaaja  ohjaa  asiakkaitaan  yksilöllisesƟ  oman  tyylin  
löytämisessä  ja  värien  käytössä.  Hän  voi  tehdä  myös  erilaisia  pään  ja  
niskan  alueen  hoitoja.

Jos  haluat  tälle  alalle,  tärkeitä  ominaisuuksia  ovat  kolmiuloƩeinen  
hahmotuskyky  ja  muototaju.  Parturi-­‐kampaajalle  tärkeitä  taitoja  ovat  
myös  sosiaalisuus  ja  luovuus.

Koulutuksen  jälkeen  parturi-­‐kampaaja  työskentelee  yleensä  yriƩäjänä.  
Työpaikka  voi  löytyä  myös  toisen  palveluksesta,  teaƩerista  tai  
maahantuojan  kouluƩajan  tehtävistä.
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Poronhoitaja
Luonto-­‐  ja  ympäristöalan  perustutkinto  -­‐  Porotalouden  koulutusohjelma

Poronhoitaja  hoitaa  porotokkaa  vuoden  kierron  mukaan.  Kesällä  hän  
merkitsee  vasat  ja  valmistautuu  talviruokintaan  keräämällä  heinää  ja  
tekemällä  säilörehua.  Syksyllä  on  poroerotus.  Talvella  hän  huolehƟi  
porojen  lisäruokinnasta  ja  erotusaitausten  kunnostamisesta.  

Poronhoitaja  liikkuu  maastossa  kävellen,  mooƩorikelkalla  tai  mönkijällä.

Jos  haluat  tälle  alalle,  tärkeitä  ominaisuuksia  ovat  luonnossa  ja  eläinten  
kanssa  viihtyminen.  Poronhoitajalta  vaaditaan  hyvää  kuntoa,  
erämiestaitoja  ja  yhteistyökykyä.

Koulutuksen  jälkeen  poronhoitaja  toimii  itsenäisenä  yriƩäjänä  ja  
kuuluu  alueensa  paliskuntaan.  Hän  voi  työskennellä  myös  
poromatkailuun  suuntautuvana  yriƩäjänä.
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Prosessinhoitaja
Prosessiteollisuuden perustutkinto

Biotekniikan koulutusohjelma  ͳ
Kemiantekniikan koulutusohjelma  ͳ
Paperiteollisuuden koulutusohjelma  ͳ

Prosessiteollisuudessa  valmistetaan  mm.  lääkkeitä,  polƩoaineita,  
pesuaineita,  kosmeƟikkaa,  maaleja,  paperia  ja  pakkauksia.  

Prosessinhoitaja  huolehƟi  työssään  siitä,  eƩä  erilaiset  tuoƩeiden  
valmistusprosessit  pysyvät  käynnissä.  Hän  myös  tekee  päiviƩäisiä  
laiƩeiden  huolto-­‐  ja  kunnossapitotöitä.

Jos  haluat  tälle  alalle,  tärkeitä  ominaisuuksia  ovat  Ɵetojen  ja  taitojen  
soveltaminen  muuƩuvissa  Ɵlanteissa.  Työ  on  fyysisesƟ  raskasta.  Alalla  
voi  joutua  tekemisiin  allergiaa  aiheuƩavien  kemikaalien  kanssa.  

Koulutuksen  jälkeen  työpaikkoina  voivat  olla  esimerkiksi  metsä-­‐  ja  
kemianteollisuuden  sekä  elintarviketeollisuuden  työpaikat.  
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Putkiasentaja
Talotekniikan perustutkinto - Putkiasennuksen koulutusohjelma

Putkiasentaja  asentaa,  huoltaa  ja  korjaa  rakennusten  lämpö-­‐,  vesi-­‐  ja  
ilmastoinƟlaiƩeita.  Hän  käyƩää  työssään  erilaisia  miƩareita  ja  
työkaluja.

Jos  haluat  tälle  alalle,  tärkeitä  ominaisuuksia  ovat  hyvät  kädentaidot,  
ongelmanratkaisukyky  ja  vuorovaikutustaidot.  Hyvä  kunto  on  työssä  
tärkeä.

Koulutuksen  jälkeen  työpaikkoina  voivat  olla  rakennustyömaat,  
kiinteistönhuoltoyhƟöt  tai  vesi-­‐  ja  energialaitokset.  Ammaƫnimike  voi  
olla  putkimies,  ilmastoinƟasentaja  tai  kiinteistönhoitaja.  Putkiasentaja  
voi  toimia  myös  yriƩäjänä.
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Puuseppä
Puualan perustutkinto - Puusepän koulutusohjelma

Puuseppä  valmistaa  huonekaluja,  kaappeja,  ovia  ja  ikkunoita.  
Hän  tekee  työtä  käsillään  ja  puutyökoneilla.  Puuseppä  valmistaa  puisia  
käsityöesineitä  asiakkaiden  Ɵlauksen  mukaan.  Hänen  työhönsä  
kuuluvat  myös  erilaiset  korjaus-­‐  ja  asennustyöt.  TuotesuunniƩelu  ja  
koneiden  ohjelmoinƟ  tapahtuu  usein  Ɵetokoneen  avulla.

Jos  haluat  tälle  alalle,  tärkeitä  ominaisuuksia  ovat  hyvät  kädentaidot,  
muoto-­‐  ja  tyylitaju  sekä  hyvä  värisilmä.  Hyvä  puuseppä  on  huolellinen,  
tarkka  ja  laatuƟetoinen.

Koulutuksen  jälkeen  työpaikkoina  voivat  olla  huonekalu-­‐,  kaluste-­‐  ja  
rakennusyritykset.  Puuseppä  voi  työskennellä  myös  yriƩäjänä.
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Puutarhuri
Puutarhatalouden perustutkinto 

Kukka- ja puutarhakaupan koulutusohjelma ͳ
Puutarhatuotannon koulutusohjelma ͳ
Viheralan koulutusohjelma ͳ

Puutarhuri  kasvaƩaa  kukkia,  hedelmiä,  marjoja  ja  vihanneksia.  
Puutarhurin  työtehtävät  vaihtelevat  erikoistumisen  mukaan.  Sääolot  ja  
vuodenajat  vaikuƩavat  puutarhurin  työn  sisältöön  ja  määrään.

Jos  haluat  tälle  alalle,  tärkeitä  ominaisuuksia  ovat  kiinnostus  kasveihin  
ja  luontoon.  Puutarha-­‐alalla  hyvä  fyysinen  kunto  ja  sopeutumiskyky  
auƩavat  jaksamaan  työssä.  Työ  ei  sovi  kasviallergisille.  

Koulutuksen  jälkeen  työpaikkoina  voivat  olla  kukkakaupat,  
kauppapuutarhat,  kiinteistönhuoltoyhƟöt,  kauppojen  puutarhaosastot,  
viherrakennusliikkeet  sekä  kaupunkien  ja  seurakunƟen  vihertoimet.  
Puutarhuri  voi  toimia  myös  yriƩäjänä.
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Sähköasentaja
Sähkö-­‐  ja  automaaƟotekniikan  perustutkinto  -­‐  Sähkö-­‐  ja  automaaƟo-
tekniikan koulutusohjelma

Sähköasentaja  tekee  rakennuskohteiden  sähkö-­‐,  tele-­‐  ja  LVI-­‐järjestelmien  
sähköasennuksia.  Hän  voi  asentaa  ja  korjata  sähkökoneita  ja  laiƩeita  tai  
toimia  sähkön  tuotanto-­‐  ja  jakelutehtävissä.  Sähköasentaja  voi  toimia  
myös  myynƟ-­‐,  neuvonta-­‐  ja  opastustehtävissä.

Jos  haluat  tälle  alalle,  tärkeitä  ominaisuuksia  ovat  hyvä  hahmotus-­‐  ja  
keskiƩymiskyky.  Hyvä  sähköasentaja  on  näppärä,  tarkka  ja  huolellinen.  
Sähköasentajan  työssä  tarvitaan  myös  asiakaspalvelutaitoja.  

Koulutuksen  jälkeen  työpaikkoina  voivat  olla  sähköasennusliikkeet,  
sähkön  tuotanto-­‐  ja  jakelulaitokset  tai  teollisuuslaitos.  Sähköasentaja  
voi  toimia  myös  yriƩäjänä.  
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Talonrakentaja
Rakennusalan perustutkinto - Talonrakennuksen koulutusohjelma

Talonrakentaja  rakentaa  uusia  taloja  ja  korjaa  vanhoja  rakennuksia.  
Talonrakentaja  tekee  käsityötä,  joka  säilyy  ja  näkyy  pitkään  
sukupolvelta  toiselle.  

Koulutuksen  jälkeen  työssä  talonrakentaja  voi  erikoistua  esimerkiksi  
kirvesmieheksi,  muurariksi,  raudoiƩajaksi  tai  laatoiƩajaksi.

Jos  haluat  tälle  alalle,  tärkeitä  ominaisuuksia  ovat  monipuoliset  
kädentaidot.  Rakentaminen  vaaƟi  hyvää  fyysistä  kuntoa  ja  luovaa  
ongelmanratkaisukykyä.  Talonrakentaja  tekee  työtä  erilaisissa  
olosuhteissa  ja  tehtävissä.  

Työpaikkoina  koulutuksen  jälkeen  voivat  olla  rakennusliikkeet.  Myös  
kunƟen  kiinteistöjen  kunnossapidossa  tarvitaan  talonrakentajia.  
Talonrakentaja  voi  toimia  myös  yriƩäjänä.
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Tanssija
Tanssialan perustutkinto – Tanssin koulutusohjelma

Tanssija  esiƩää  tanssiesityksiä  yleisölle.  Tanssijan  tehtäviin  kuuluu  
tanssin  eri  aloilta  sekä  perinteistä  eƩä  modernia  ohjelmistoa.  

Työhön  sisältyy  esiintymistä  ja  harjoiƩelua  ryhmän  jäsenenä.  Työhön  
kuuluu  myös  vuorovaikutus  yleisön  kanssa.

Jos  haluat  tälle  alalle,  tärkeitä  ominaisuuksia  ovat  luovuus,  
taiteellisuus,  musikaalisuus,  luonteva  liikkuminen  ja  hyvä  fyysinen  
kunto.  Kyky  ryhmätyöskentelyyn  on  tärkeää,  sillä  tanssityö  on  hyvin  
sosiaalista.

Koulutuksen  jälkeen  työpaikkoina  voivat  olla  tanssiryhmät  sekä  
ammaƫteaƩerit.  Tanssija  voi  toimia  myös  itsenäisenä  yriƩäjänä.  
Tanssijan  suuntautuminen  määriƩelee  sen,  minkälaisiin  työtehtäviin  
hän  voi  hakea.  
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Tarjoilija
Hotelli-, ravintola- ja catering-alan perustutkinto - Ravintolapalvelun 
koulutusohjelma

Tarjoilija  esiƩelee  ja  myy  asiakkaille  ruokia  ja  juomia.  Hän  oƩaa  
vastaan  ravintolan  asiakkaan  Ɵlaukset  ja  väliƩää  ne  keiƫöön.  
Tarjoilija  huolehƟi  pöyƟen  kaƩamisesta,  ruokien  ja  juomien  tarjoilusta  
sekä  lopuksi  maksun  perimisestä  ja  pöydän  siisƟmisestä.  

Tarjoilijan  työssä  kiireiset  hetket  vaihtelevat  kellonajan,  viikonpäivän  ja  
vuodenajan  mukaan.  Työ  on  yleensä  vuorotyötä  ja  työrytmi  vaihtelee  
paljon.

Jos  haluat  tälle  alalle,  tärkeitä  ominaisuuksia  ovat  halu  palvella  
asiakkaita  ja  paineensietokyky.  Hyvä  kielitaito  on  tärkeä  tarjoilijan  
työssä.

Koulutuksen  jälkeen  työpaikkoina  voivat  olla  erilaiset  ravintolat,  pubit  
tai  yökerhot.  
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ToimiƟlahuoltaja
KoƟtyö-­‐  ja  puhdistuspalvelujen  perustutkinto  –  Puhdistuspalvelujen  
koulutusohjelma

ToimiƟlahuoltaja  tekee  palvelutyötä.  Työhön  kuuluu  siivousta,  
puhtaanapitoa,  kiinteistönhoitoa  sekä  kokous-­‐  ja  ateriapalvelutehtäviä.  
ToimiƟlahuoltajan  työhön  kuuluu  myös  asiakkaiden  avustamista.

Jos  haluat  tälle  alalle,  tärkeitä  ominaisuuksia  ovat  luoteƩavuus,  
hienotunteisuus,  oma-­‐aloiƩeisuus  ja  joustavuus.  

Koulutuksen  jälkeen  työpaikkoina  voivat  olla  toimistot,  koulut,  
päiväkodit,  hotellit,  sairaalat,  vanhainkodit  tai  terveyskeskukset.
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Turvallisuusvalvoja
Turvallisuusalan perustutkinto – Turvallisuusalan koulutusohjelma

Turvallisuusvalvoja  työskentelee  erilaisissa  turva-­‐alan  tehtävissä.  
Hänen  työnsä  on  ennaltaehkäistä  vaaraƟlanteita  ja  rikoksia.  

Turvallisuusvalvoja  voi  työskennellä  esimerkiksi  varƟjana,  
järjestyksenvalvojana,  vahƟmestarina,  turvajärjestelmien  suunniƩelu-­‐,  
asennus-­‐  ja  myynƟtehtävissä,  Ɵetoturvan  parissa  tai  yksityisetsivänä.

Jos  haluat  tälle  alalle,  tärkeitä  ominaisuuksia  ovat  vastuuntuntoisuus,  
luoteƩavuus  ja  asiakaspalvelutaidot.  Hyvä  fyysinen  kunto  ja  psyykkinen  
terveys  auƩavat  jaksamaan  työssä.

Koulutuksen  jälkeen  työpaikkoina  voivat  olla  varƟoinƟliikkeet,  
teollisuuslaitokset,  ravintolat,  hotellit,  kuljetusyritykset,  kunƟen  ja  
valƟon  laitokset,  turvallisuustekniikan  yritykset  ja  lukkoliikkeet.  
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Vaatetusompelija
TeksƟili-­‐  ja  vaatetusalan  perustutkinto  -­‐  Vaatetuksen  koulutusohjelma

Vaatetusompelija  suunniƩelee  ja  valmistaa  vaaƩeita.  
Hän  osaa  huomioida  asiakkaiden  yksilölliset  tarpeet  ja  pukeutumisen  
vaaƟmukset.  Työhön  kuuluu  asiakaspalvelua,  mallien  suunniƩelua,  
kaavojen  valmistusta  ja  viimeistelyä.  Vaatetusompelija  tuntee  erilaisia  
materiaaleja  ja  valmistaa  tuoƩeita  kankaiden  lisäksi  myös  nahasta  ja  
turkiksesta.  

Jos  haluat  tälle  alalle,  tärkeitä  ominaisuuksia  ovat  hyvät  kädentaidot,  
luovuus,  hahmoƩamiskyky  sekä  hyvä  muototaju  ja  värisilmä.

Koulutuksen  jälkeen  työpaikkoina  voivat  olla  teollisuus-­‐  tai  
ateljeeompelimot,  vaatemyymälät  tai  kangaskaupat.  Vaatetusompelija  
voi  tehdä  työtä  myös  yriƩäjänä,  ompelunohjaajana  tai  teaƩerin  
puvustamossa.  
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VastaanoƩovirkailija
Hotelli-, ravintola- ja catering-alan perustutkinto - Hotellipalvelun 
koulutusohjelma

VastaanoƩovirkailija  tekee  työtä  asiakaspalvelutehtävissä  hotellin,  
kylpylän  tai  muun  kohteen  vastaanotossa.  Hän  oƩaa  vastaan  varauksia,  
hoitaa  asiakkaiden  tulo-­‐  ja  lähtöselvityksen  sekä  laskutuksen.  
VastaanoƩovirkailija  esiƩelee  ja  myy  asiakkaille  yrityksen  muita  
tuoƩeita  ja  palveluita  sekä  opastaa  paikallisten  matkailupalvelujen  
käytössä.

Jos  haluat  tälle  alalle,  tärkeitä  ominaisuuksia  ovat  kielitaito  sekä  hyvät  
vuorovaikutus-­‐  ja  yhteistyötaidot.  

Koulutuksen  jälkeen  työpaikkoina  voivat  olla  erilaiset  majoitusliikkeet.  
Työpaikka  voi  olla  myös  erilaisissa  matkailu-­‐,  kokous-­‐,  kongressi-­‐,  
terveys-­‐  ja  hyvinvoinƟpalveluja  tarjoavissa  yrityksissä.
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Ympäristönhoitaja  
Luonto-­‐  ja  ympäristöalan  perustutkinto  -­‐  Ympäristöalan  koulutusohjelma

Ympäristönhoitaja  tekee  selvityksiä  luonnon,  maaperän,  veden,  ilman  
ja  ympäristön  Ɵlasta.  Hän  selviƩää  ympäristön  kunnostustarveƩa  ja  
suunniƩelee  sopivia  hoitomenetelmiä  kunnostukseen.  

Jos  haluat  tälle  alalle,  tärkeitä  ominaisuuksia  ovat  itsenäisyys  ja  
vastuuntuntoisuus.  Ympäristönhoitaja  toimii  yhteistyössä  luonto-­‐  ja  
ympäristöalan  asiantunƟjoiden  kanssa.

Koulutuksen  jälkeen  työpaikkoina  voivat  olla  Ympäristöhallinto,  kunnat  
ja  alueelliset  ympäristökeskukset.  Työpaikkana  voi  olla  myös  
energianeuvontaa  tai  jätehuoltoa  tarjoava  yritys.
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Kiitos

Ammaƫkuvausten  lähteet:

Ammaƫopisto  Lappia•  
Lapin  ammaƫopisto•  
Lapin  Urheiluopisto  •  
Ylitornion  krisƟllinen  opisto•  



AmmaƩeja  –oppaassa  on  esitelty  ammaƩeja  selkokielellä.
Oppaan  tavoiƩeena  on  antaa  Ɵetoa  ammateista  omaa  ammaƫa  etsivälle.

TOKKA2  –projekƟssa  tehty  opas  löytyy  myös  pdf  –versiona  osoiƩeista:

www.lao.fi/tokka2  

www.minnenyt.fi  

TOKKA2  –  Toisen  asteen  koulutus-­‐  ja  yhteiskuntatakuu  erilailla  
oppijoille  Lapissa  –  on  ESR  –projekƟ.  ProjekƟn  toteutusaika  on  
1.12.2008  –  31.7.2012.  Rahoituksen  hankkeelle  on  myöntänyt  
Lapin  elinkeino-­‐,  liikenne-­‐  ja  ympäristökeskus.  
ProjekƟa  hallinnoi  Lapin  ammaƫopisto.  




